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        Kisboldogasszony napja Lövétén
a váci püspökkel

Szeptember 8-a Szűz Mária születésének ünnepe. A
Szeplőtelen fogantatás ünnepe után 9 hónappal (de-
cember 8.) a Katolikus Egyház Mária születését ünne-
peli már a XI. században. Mária születéséről a Szent-
írásban semmit nem olvashatunk, csak az apokrif ha-
gyományból ismerjük a történetét. A hagyomány sze-
rint Joachim és Anna sokáig magtalan volt, és csak idős
korukra született kislányuk. A hagyomány szerint a je-
ruzsálemi Bethesda fürdő mellett tisztelik Mária szüle-
tésének helyét. Az V. század elején ezen a helyen Szent
Anna tiszteletére templomot építettek, ami még ma is
áll, és felszentelési évfordulója szeptember 8., és ezen
a napon emlékeztek meg Mária születéséről. Márián
kívül csak Jézusnak és Keresztelő Szent Jánosnak ün-
nepeljük a születésnapját. Az egész magyar nyelvterü-
leten nagyon kedvelt búcsúnap. A világon sehol nincs
annyi Mária kegyhely, mint a Kárpát-medencében. A
székely nép különösen nagy tisztelettel van Krisztus
édesanyja iránt, "Babba Máriának" is nevezik (a Babba
jelentése" Gyönyörűséges"). Szeptember 8-a, Szűz
Mária születésének ünnepe Lövétén az egyik legna-
gyobb ünnep. Ekkor összegyűlik a falu apraja-nagyja,
az idegenbe elszármazottak, akik tehetik, haza jönnek.
Az idei esztendőben a lövétei Kisboldogasszony temp-
lombúcsú ünnepére Ft. László István plébános úr meg-
hívására hozzánk látogatott a magyarországi Váci Egy-
házmegye Főpásztora, Exc. Ft. Marton Zsolt püspök
atya. Így az idei búcsúnk kellemes időben és nagy szá-
mú részvétellel telt, mivel az ünnep vasárnapra esett. A
püspök atya a szentmise előtt körülnézett a templom-

ban, a templom kerítésében szóba elegyedett a szentmisére
gyülekező testvérekkel. Megnézte a ravatalozót, majd utá-
na a népiskolát, ahol Mihály Jánosnak köszönhetően tárlat-
vezetés is volt. Elismerését fejezte ki, hogy méltó és szép
környezete van a templomunknak, látszik, hogy Lövétén
szeretik az Isten házát. A búcsús szentmisén beszélt az er-
délyi, székelyudvarhelyi, lövétei emlékeiről. Örömmel me-
sélte, hogy gyerekkorában Ő is volt egy hétig lövétei gye-
rek, papíron, mivel a 80-as években a székelyudvarhelyi is-
merősök látogatásakor csak úgy aludhatott az ismerősök-
nél. Maglódi születésű lévén beszélt a néhai édesapjáról,
aki egyik kezdeményezője volt a testvértelepülési kapcsolat
kialakulásának. Beszélt a lövétei hívek Mária szeretetéről
és tiszteletéről. A szentmise egy igazi püspöki szentmise
volt, a nagy számú hívek, testvérek részvételével, akik lé-
lekben is ott voltak, a környékbeli plébánosokkal, a fehér-
vári kispapokkal, akiknek köszönet a méltó asszisztenciá-
ért, igazi felemelő érzés volt részt venni, csak úgy zengett a
templom az énekek alatt, mindenki együtt imádkozott, éne-
kelt. Egy emberként vettünk részt a szentmisén, azt hiszem,
hogy lenyűgöztük mi, lövéteiek a váci püspököt. Büszkék
lehetünk, nem vallottunk szégyent. Tanúságot tettünk hi-
tünkről és a Szűzanya iránti tiszteletünkről, szeretetünkről.
Külön személyes öröm volt nekem a váci egyházmegye
akolitusaként a püspökömet a szülőfalumban köszönteni,
részt venni, szolgálni egy búcsús misén, ahol a főcelebráns
a püspököm. A szentmise végén emlékül megajándékoztuk
a püspök atyát egy festménnyel a lövétei templomról. Az
ebéd után a püspök atya részt vett a hagyományos lövétei
nagyvecsernyén is, ami után egy beszélgetéssel elbúcsúz-
tunk a püspök atyától, az édesanyjától és a titkárától, Ft.
Szabad Attila diakónus atyától.  A püspök atya többször is
elmondta, megköszönte, hálás volt a sok szeretetért, amit
Lövétén kapott a hívektől, a plébános úrtól, mindenkitől, és
hogy felejthetetlen emlékekkel, élményekkel távozik
Lövétéről. A szívébe zárja Lövétét és a lövéteieket. Szavait
idézve: "szinte belefulladtunk a szeretetbe".
Szent II. János Pál pápa írta: "Mária az egész világ megvál-
tásának hajnala és reménye. Ez a Mária-ünnep mélyen gyö-
kerezik a hívők szívében és áhítatában, mert tudatában van-
nak, hogy az ő születésével vették kezdetüket Isten tervé-
ben azok az üdvözítő események, amelyek aztán oly szoros
kapcsolatot teremtettek Mária és az ő Fia között."
Szűz Mária élete Jézus életének fényében érthető meg iga-
zán, és Mária mindig is szent Fiát helyezte előtérbe. Kérjük
a Szűzanya közbenjárását, hogy mindig Jézus akarata sze-
rint éljünk!
Kérünk, Istenünk, add meg nekünk, házad népének meny-
nyei kegyelmed ajándékát, hogy akik számára a Boldogsá-
gos Szűz Istenanyaságában felvirradt az üdvösség hajnala,
azokat békével áldja meg az ő születésének ünnepe. A mi
Urunk, Jézus Krisztus, a te Fiad által, aki veled él és uralko-
dik a Szentlélekkel egységben, Isten mindörökkön örökké.
Ámen.

György Emil

Aranyosi Ervin: Merj újra gyerekké válni!

Azt hiszed, a fiatalság életkor kérdése?
Az arcodra, a zord idő, ezer ráncot vés-e?
A tested sem úgy mocorog, ahogy régen mozgott?
Fájdítja az ízületet, megbántja a csontot?
És a lelked, vele mi van? Képes-e repülni?
Hétköznapok fogságából ki tudsz menekülni?
Él-e benned még a gyermek szép szabadság vágya?
Mert, ha lelked nem köt gúzsba, még tiéd a pálya!
Figyeld, mi tesz még boldoggá, mitől jó a kedved?
Az életed minden reggel meg kell ünnepelned!
Keresd meg a mosolyodat, arcod szép ruháját,
keress új célt, új álmokat, élvezd ki a báját.
Érezz hálát minden percért, mert ha jól csinálod,
gyerekesen kedvessé lesz újra a világod.
nem számít, hogy más mit gondol, hogyan kéne élned!
Élvezd ki a mai napod, nincsen mitől félned!
És ha lenne bátorságod, kezdj hát új dologba!
Lépj bátran ki a napfényre, ne ülj a sarokba!
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ROMÁNIA
HARGITA MEGYE
LÖVÉTE KÖZSÉG
HELYI TANÁCSA
Ikt. szám: 3853/16.09.2024.

JEGYZŐKÖNYV

Jelen jegyzőkönyv a 2024. szeptember 12-én, 20:00
órai kezdettel tartott rendes havi tanácsülés alkalmá-
val került felvételre. A tanácsülést a törvényes előírá-
soknak megfelelően hívta össze a polgármester. A na-
pirendi pontok nyilvánosságra lettek hozva román és
magyar nyelven is. A tanácsülés magyar nyelven zaj-
lik, azonban az ülés aktái román nyelven készülnek el.
Jelen vannak: 12 tanácsos, Mihály Dénes polgármester,
Orbán Ernő -jegyző.
20.00 - A jegyző jelenléti névsort olvas, jelen van 12 taná-
csos, hiányzik Györgylőrincz Csaba tanácsos, a testület
döntőképes.
A jegyző megnyitja az ülést, és ismerteti a napirendipont-
tervezetet az alábbiak szerint:
  Határozattervezet ülésvezető elnök megválasztásáról a
2024. szeptember 12-i ülésre;
  Határozattervezet a lövétei Római Katolikus Parókia
saját tőkéjének 2024-es évi kiegészítésére szolgáló ösz-
szeg átutalás útján történő jóváhagyásáról;
  Határozattervezet képviselők kinevezéséről a Székely
Mózes Általános Iskola igazgatótanácsába;
  Határozattervezet a "VÍZHÁLÓZAT BŐVÍTÉSE" el-
nevezésű projekt műszaki - gazdasági dokumentációjá-
nak és mutatóinak jóváhagyásáról.

A jegyző a napirendipont-tervezetet szavazat alá
bocsájtotta.
A jelen lévő tanácsosok 12 igen szavazattal elfogadják a
napirendipont-tervezetet.

1.  Határozattervezet ülésvezető elnök megválasztásá-
ról a 2024. szeptember 12-i ülésre;
A jegyző ismerteti a határozattervezetet. Javasolja, hogy
mivel a tanácsosi mandátum vége előtt (szeptember 27.)
lehetséges, hogy lesz még tanácsülés, az elnököt nem
csak a jelen ülésre, hanem egy hónapra kellene választani.
A tanácsosok egyöntetűen egyetértenek a javaslattal. Az
eddigi gyakorlatnak megfelelően a soron következő ülés-
vezető elnök Egyed József tanácsos.
A jegyző szavazat alá bocsájtja a határozattervezetet.
A testületi tagok jóváhagyták a javaslatot, 12 igen szava-
zattal.

A Határozat a 28-as számot kapta.

A megválasztott elnök átveszi a tanácsülés vezetését.
Az ülésvezető elnök javasolja a júliusi rendes havi ülés
jegyzőkönyvének az elfogadását, amelyet a jegyző elkül-
dött minden tanácsosnak.
A jelen lévő tanácsosok 11 igen szavazattal, 1 tartózkodás
mellett, elfogadják az előző ülés jegyzőkönyvét.
A tanácsosok rátérnek a napirendi pontok megvitatására.

2.  Határozattervezet a lövétei Római Katolikus Paró-
kia saját tőkéjének 2024-es évi kiegészítésére szolgáló
összeg átutalás útján történő jóváhagyásáról;
A jegyző előterjeszti a határozattervezetet.
Elmondja, hogy a költségvetési határozatban elfogadott
30.000 lej kerül átutalásra, amely összeget az Egyház az
adminisztratív épülete állagmegőrzésére fog felhasználni.

Balázs Zoltán tanácsos: mennyi az elvégzendő munkála-
tok végösszege?
Tódor Lóránd tanácsos: még pontosan nem tudjuk, de kb.
80.000 lej.

Az ülésvezető elnök szavazat alá bocsájtja a határozatter-
vezetet.
A testületi tagok jóváhagyták a javaslatot, 11 igen szava-
zattal, 1 tartózkodás mellett.

A Határozat a 29-es számot kapta.

3.  Határozattervezet képviselők kinevezéséről a Szé-
kely Mózes Általános Iskola igazgatótanácsába;
A jegyző ismerteti a határozattervezetet. Elmondja, hogy
minden iskolai év kezdetén a helyi tanács két képviselőt
kell nevesítsen az iskola igazgatótanácsába. A határozat-
tervezetben Balázs Zoltán és Silye Ferencz tanácsosok
lettek nevesítve.
Az ülésvezető elnök megkérdezi a két nevesített taná-
csost, elfogadják-e a kinevezést.
Balázs Zoltán és Silye Ferencz tanácsosok igenlő válasza
után az ülésvezető elnök megkérdezi, van-e más javaslat.
A jelen lévő tanácsosok egyetértenek a két nevesítéssel.

Az ülésvezető elnök szavazat alá bocsájtja a határozatter-
vezetet.
A testületi tagok jóváhagyták a javaslatot, 12 igen szava-
zattal.

A Határozat a 30-as számot kapta.

4.  Határozattervezet a "VÍZHÁLÓZAT
BŐVÍTÉSE" elnevezésű projekt műszaki - gazdasági
dokumentációjának és mutatóinak jóváhagyásáról.

A polgármester ismerteti a határozattervezetet. Elmond-
ja, hogy 1,5 km új vízhálózat kerülne lefektetésre, amely-
nek jelenlegi összértéke 778.770 lej, amit saját költségve-
tésből kell kifizetni. Mivel a 2024/107. számú Sürgősségi
Kormányrendelet ismét betiltotta új szerződések megkö-
tését, most tárgyalások folynak egy kivitelezővel, hogy
elvégezné-e ebben az évben, az utcaaszfaltozások előtt a
munkálatokat úgy, hogy azok csak a jövő év folyamán ke-
rüljenek kifizetésre.
Balázs Zoltán tanácsos: nincs pályázati lehetőség?
Polgármester: sajnos nincs.
Lázár Zoltán tanácsos: nem lehetne más kivitelezőt ke-
resni?
Polgármester: lehetni lehet, de ebben az évben annak sem
tudunk fizetni.

Az ülésvezető elnök szavazat alá bocsájtja a határozatter-
vezetet.
A testületi tagok jóváhagyták a javaslatot, 12 igen szava-
zattal.

A Határozat a 31-es számot kapta.

Különfélék:
A jegyző előterjeszti Golicza Sándor kérését, aki a hivatal
anyagi segítségét kéri a szélvihar által nagymértékben
megrongált gazdasági épülete tetőszerkezetének a megja-
vítására.
A tanácsosok egyöntetűen úgy határoznak, hogy a lehető-
ségek függvényében a kérelmezőnek anyagi támogatást
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kell nyújtani, mivel a szélvihar teljes
egészében tönkretette a gazdasági
épületének a tetőszerkezetét.
A jegyző ismerteti Váradi Barna és
Bajna Levente Sándor székely ro-
vásírásos helységnévtáblák kihelye-
zésre vonatkozó kéréseit.
A testület véleménye, hogy ezen ké-
rések megoldása a polgármester fel-
adatkörébe tartozik.
A jegyző ismerteti 40 Szeltersz völ-
gyi háztulajdonos kérését, amiben ké-
relmezik a DC 102 számú községi út
leaszfaltozását a község adminisztra-
tív határáig, valamint utcai világítás
szerelését a Szeltersz völgyébe.
A testület egyöntetű határozata,
hogy mint az a 2022-es költségvetési
határozat vitáján is már elhangzott
és jegyzőkönyvbe lett véve, a DC
102-es községi útból aszfaltozatla-
nul maradt 440 m méter út leaszfal-
tozása nem tartozik Lövéte község
prioritásai közé, ezért a közeljövő-
ben nem látnak esélyt annak leasz-
faltozására.
György Árpád tanácsos: probléma
esetén ki a felelős az új vízhálózat
karbantartásáért, javításáért?
Polgármester: a munkálatok garan-
ciában vannak. A garanciális javítá-
sokat a kivitelező köteles elvégezni.
Az említett probléma esetében idő-
ben szólt a kivitelezőnek, de az nem
tette meg a megfelelő lépéseket a hi-
ba elhárítása érdekében, ezért mos-
tantól minden adódó problémát írás-
ban fog közölni a kivitelezővel. Az ő
kötelessége felelősöket kinevezni a
problémák elhárítására.
Balázs Zoltán tanácsos: van-e sze-
mélyzet, aki ellenőrzi a vízmennyi-
séget és minőséget?
Polgármester: igen.
Egyed József tanácsos: Azon
Lövétéről elszármazottak, akik főző-
csapatként vettek részt az idei falu-
napokon, megkérték, hogy tolmá-
csolja köszönetüket a falu és a hiva-
tal felé a szervezésért, de főképpen a
fogadtatásért. Lévén, hogy csapatuk
multietnikumú (több szerb és román
nemzetiségű is tagja), enyhe fenntar-
tással jöttek Lövétére, de a fogadta-
tás és tisztességes bánásmód minden
elvárásukat fölülmúlta. Egy javaslat,
amit több lakos is megfogalmazott,
hogy a falunapi főzéskor az üstöket
jó lenne a sátra elé helyezni, hogy
mindenki lássa, miképpen készülnek
az ételek. Ugyancsak Egyed József
tanácsos ismerteti a Rotary Klub fel-
ajánlását, akik agy teqball asztalt

ajánlanak fel a községnek, amit az iskolához kellene felszerelni. Az asztal ára
kb. 10.000 lej, ebből a közösségnek 3.000 lejt kellene csak kifizetni.
Lázár László tanácsos javaslata, hogy az önkormányzati képviselők támogas-
sák ezt a javaslatot személyenként 100 - 150 lejjel. A testületi tagok egyetérte-
nek a javaslattal.
Mag István tanácsos elmondja, hogy a Rotary Klub már megkereste az iskolát
ezzel a javaslattal, elvi megegyezés is született, az iskola tud biztosítani helyet
a teqball asztal felszerelésére. Ugyanakkor felteszi a kérdést, hogy a
Nádpatakai utcai világítás megjavítása mikorra várható.
Polgármester: a vezetékek alatti fáknak a lemetszése elkezdődött, de az
Electrica nem tudta befejezni. A probléma az, hogy van egy nagy diófa, amit
nem tudtak a kosaras kocsiról sem lemetszeni, mert nem érték fel. A megoldás
az lenne, ha minden vezetéket leszerelnének az oszlopról, és a fát teljesen ki-
vágnák. A diófa ágai úgy benőtték a vezetékeket, hogy visszakapcsolják az
áramot, de pár órán belül a biztosítékot üti le. Jövő héten még egy nap kijön az
Electrica, de náluk is fontossági sorrend van, oda kell menjenek először, ahol
több fogyasztó marad villanyáram nélkül.
Török József tanácsos: már volt róla szó, és nem oldódott meg, hogy a Hősök
sírjához legyen felszerelve egy szemetes kuka. Most is sok az eldobott szemét
a hősök síremléke körül. Egy másik probléma: a Kalibáskő felé vezető út mel-
letti fák ágait le kellene vágni a tél beállta előtt, mivel több helyen már ki van-
nak hajolva az útra, és akadályozzák az autósforgalmat.
Silye Ferencz tanácsos: ez év folyamán lesz-e még traktor törzskönyvezés?
Alpolgármester: igen, lesz, de a pontos dátumot még nem tudjuk, a RAR érte-
síteni fog.
Több téma nem lévén, az ülésvezető elnök bezárja a tanácsülést.
Lövéte, 2024.09.12.
                             Ülésvezető elnök,                                  Jegyző,
                                EGYED József      ORBÁN Ernő

A 2024/2025-ös tanév a lövétei Székely Mózes Általános
Iskolában a következő kerettel indult:

ISKOLA
Előkészítő osztály:  23  tanuló, tanítónő ANDRÁS SZILVIA
I.   A  osztály:          17 tanuló, tanítónő  KARDOS KINCSŐ-IDA
I.   B  osztály:          16 tanuló, tanítónő  MIHÁLY JULIANNA
II.   A  osztály:          15 tanuló, tanítónő  ANDRÁS MÓNIKA-MÁRIA
II.   B  osztály:          15 tanuló, tanítónő  EGYED TÜNDE
III. A  osztály:          17 tanuló, tanítónő  GYÖRGY REGINA
III. B  osztály:          16 tanuló, tanítónő  SZIKSZAI BERTA
IV.        osztály:           19 tanuló, tanítónő  MAG OTTILIA
0-IV. osztályos tanuló összesen: 138

V.            osztály: 20   tanuló, osztályfőnök SILYE ERIKA
VI.          osztály: 27  tanuló, osztályfőnök EGYED EMILIA
VII.         osztály: 26  tanuló, osztályfőnök DEMETER EMIL
VIII. A  osztály: 20  tanuló, osztályfőnök GÁSPÁR BOTOND
VIII. B  osztály: 21  tanuló, osztályfőnök OROSZ EMESE RAMONA
V-VIII. osztályos tanuló összesen: 114
0 -VIII. osztályos tanuló összesen: 252

ÓVODA
VEGYES CS. kicsi és közép: 19 gyermek, óvónő ANDRÁS ANGELLA
VEGYES CS. nagy és közép: 16 gyermek, óvónő TÖRÖK LÁZÁR ANNA
Óvodás gyermek összesen: 35

NAPKÖZI
VEGYES CS.: 25 gyermek, óvónő SZŐCS EDITH és TÓKOS IBOLYA
VEGYES CS.: 25 gyermek, óvónő ANDRÁS EMILIA és EGYED JANKA-H.
Napközis gyermek összesen: 50

GYERMEKLÉTSZÁM ÖSSZESEN: 337
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A Lövétei Kiáltó 2023-as év októberi lapszámában megjelent, Lázár Izabella: 30 asszony ereje című írásban azt ígér-
tük, hogy majd 2024-ben hírt adunk A Szakkör kiállításáról. Amint abban a cikkben olvasható, a tavaly ősztől elkez-
dődtek a szakkörös tevékenységek, ezeknek meg is lett az eredménye, megannyi kézműves termék készült a Tájház-
ban és a Községi Könyvtárban zajló foglalkozásokon. A Népiskola impozáns termei adtak helyet a termékeknek a be-
mutatására, a kiállítás az idei falunapok alatt, augusztus 4-én nyílt meg, és megtekinthető volt még a következő vasár-
nap is.
Ugyancsak ott, abban az időpontban, betekintést nyerhettünk falunk szülötte, András Lajos fafaragó mester munkái-
ba, és megcsodálhattuk azokat is.
Az alábbiakban (itt, a 4. oldalon és az 5. oldal első hasábján) az ezen az eseményen elhangzott beszédeket közöljük.

Szerkesztőség

30 asszony keze munkája!

Nem szeretném rabolni az idejüket hosszú, részletes beszá-
molóval, úgy gondolom, az alkotások, a végeredmény igazol-
ja és bizonyítja, hogy az elmúlt 6 -7 hónap alatt a kezek is jár-
tak, nem csak a szájak.
A SZAKKÖR a magyarországi Nemzeti Művelődési Intézet
kezdeményezése.
Azzal a céllal, hogy különböző hagyományos közösségi tevé-
kenységi formákat népszerűsítsen, visszaidézze a régi fonó,
cukk hangulatát, összehozza az azonos érdekeltségű embere-
ket, és ugyanakkor esélyt adjon valami új kipróbálására.
A szakkör támogatott eszköz- és alapanyag csomaggal, útbai-
gazító videókkal. A mi dolgunk az volt, hogy időt szakítsunk
és alkossunk.
Kipróbáltuk a BÚTORFESTÉST, VESSZŐFONÁST,
GYERTYAÖNTÉST, NEMEZELÉST, HÍMZÉST,
GYÖNGYFŰZÉST és a MAKRAMÉT.
Megtanultuk:
-  hogy a kötöttségben is lehet önmegvalósítás,
-  hogy a fonott kosár nem drága!!!,
-  hogy a mártott gyertya kanóc nélkül tud maradni,
-  hogy a székpárna gyorsan át tud alakulni kis szőnyeggé,
-  hogy a drukkolás nem csak a hajrá! hajrá!-t jelenti,
-  hogy minden apró szem számít,
-  hogy csak lazán, mert az sem gond, ha a cekker épp ku-
lacstartó lesz...
Minden csoport vegyes korosztályból, színes egyéniségekből
állt. Minden alkalom más volt... Volt, amikor terülj-terülj asz-
talkám, süti sarok-, recept csere történt, volt, ahol elcsendese-
dés, máshol a nevetéstől könnybe lábadt szemmel röppent el
4 óra munka.
Én bátran jelentem, hogy a program célját mi teljesítettük, de
felkérem Rózsika nénit, aki a hímzőknek adta át tudását, aki
fáradságot figyelmen kívül hagyva, Udvarhelyről ingázott
hozzánk, kérem, mondja el az Ön szemszögéből, hogyan telt
ez a pár hónap...

Lázár Izabella

Tavaly tavasszal két talpraesett hölgy, Izabella és Mónika
megpályázták a hímző szakkört azzal a feltétellel, hogy szak-
mai háttérként ott leszek. A felkérést elfogadtam, és azokkal a
kérdésekkel, amelyekre nem tudtam válaszolni, volt tanárai-
mat kerestem meg, akik különben az oktatói videókat készí-
tették vagy vizsgáztattak.
Ahogy a cukk elkezdődött, közeledett a tél, ezért a lányok el-
sőre a sálat, keszkenőt választották. A tematika viszont az
egyszerűtől a bonyolultig volt felépítve, és mi beleugrottunk
a közepébe. A bicskájuk, tűjük azonban nem törött bele, mert
ezek a lányok már nem kezdők. Azsúr, subrika, paplansarok,
minden ment, mert volt hajtóerő, motiváció. A békés megyei
szűcs- és fehérhímzések, a dél-alföldi gyapjú hímzések kerül-
tek inkább terítékre és terítőkre, de a szlovák detvai hímzés

díszíti egyeseknél a keszkenőt. Szóval ismét bejártuk
a Kárpát-medencét hímzésileg.
Aztán idén tavasszal azzal az ötlettel jöttek a lányok,
hogy le kellene cserélni a templomi perselyezés után
és házszenteléskor használt műanyagzacskókat valami
esztétikusabbra. Ott van a Lövétei szedettesek minta-
könyv, abból választva ízléses keresztszemes necceket
lehetne varrni. Az eredmény itt látható, négy darab,
kettő még készül, igazából a búcsúra, de ezeket most
szeretettel átadjuk. Meglepődtem most nyáron, ami-
kor az egyik mintát Harangozó Imre néprajzos egyik
könyvének borítóján láttam, benne van a moldvai
csángó mintakincsben is.
Mindig kedves fogadtatásban volt részünk a könyvtár-
ban, terülj-terülj asztalkámmal, ezért a ruhaméretünk
egy-két számmal növekedhetett. Na meg a sok neve-
téstől, a jó hangulattól.
Csak biztatni tudom továbbra is a lányokat, bármilyen
korban és asszonysorban legyenek. Vigyék tovább
legalább részében nagyanyáink és nagyapáink öröksé-
gét! Csodálkozzanak rá arra az egyszerűségre, hasz-
nálhatóságra, tökéletes arányokra, díszítésre, amivel a
tárgyakat, öltözékeket megalkották! Ne csak dicsérjék
az ősöket, amiért a kendert, a gyapjút, netalán a lent
megtermelték, feldolgozták, megszőtték, megvarrták,
kiszapulták stb. Mindezt lámpavilágnál, vetés és ara-
tás, sütés és főzés, gyermeknevelés és állattartás, kato-
naság és háború közben, egészségben, betegségben.
A hímzésnek például nemcsak díszítő, hanem funkci-
onális, anyagmegerősítő szerepe is volt. Hacsak a ka-
lotaszegi bujkák elejére, a matyó hétköznapi kötények
ornamentikájára gondolunk. Ma a drágán előállított
farmer szakadt változata még drágább. Miért ne lehet-
ne azt hímzéssel egyedivé tenni - no, nem a szakadtat
-, ahogy Ildikó csinálta az unokájának? Vagy az over
size divatot egy kicsit feldobni, ne add Isten lecserélni
nőiesebb, férfiasabb, de jellemesebb darabokra?
Sütő András azon soraival, amelyek a székelykapukra
vonatkoznak, minap találkoztam. Ezzel zárnám mon-
dandómat, megköszönve mindenkinek mindent: a lá-
nyoknak, Kingának, az autóbuszvezetőknek, akik hoz-
tak, vittek. "Miről beszél ma is az úgynevezett
székelykapu? A világ megszépítésének szándékáról. A
tartós otthon megteremtésének vágyáról. Mert aki ki-
lép rajta, nem a megtagadott portát, a felrúgott múltat,
avagy az oly divatos nihilt hagyja maga mögött. Ha-
nem a ragaszkodást a visszamenetelhez. Áldás a belé-
pőre! (...) A faragott székelykapu egy sajátos népi
szellemiség tárgyi megtestesülése. Hitvallás ez? An-
nak megvallása ilyenformán is, hogy folyamatos lété-
ben a székelység századok értékes hagyományaihoz
ragaszkodik. (...) Vagyunk, akik voltunk, s leszünk,
akik vagyunk, Isten minket úgy segéljen!"

Bálint Rozália
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Tisztelt hölgyeim és uraim,
szép napot kívánok!

Sajnálatomat fejezem ki, hogy nem lehe-
tek jelen ezen a kiállítás-megnyitón,
ugyanis én, Fülöp Zoltán szerettem volna
méltatni a kedves barátom munkásságát.
Betegség miatt igazolt hiányzásom van.
Ez a kiállítás András Lajos nevéhez fűző-
dik, aki e táj szülötte, itt nevelkedett, az
anyatejjel szívta magába a fa szeretetét.
Úgy tartják, hogy mikor a székely ember
kivágja a fát, megsajnálja, és faragni kez-
di.
Lajos barátom 1980 óta dolgozott a csík-
szeredai Vámszer Géza Művészeti Nép-
iskolában mint oktató mester. Ez idő alatt
mintegy 600 diákot tanított a szépre, a fa
szeretetére, megmunkálására és faragásá-
ra. A fafaragás a természet átlényegülése.
A fa a fafaragó kezében válik sulyokká,
karcsú gyertyatartóvá, kopjafává, szék-
háttá és megannyi szép darabbá.
Egyik nagy művészünk így emlékezik:
"Csodálatos műhely, ahol a véső igazgat
elvadult világot, prések, fűrészek és gya-
luk formálnak akaratot és dühöt, ahol a
kísérlet biztos tudáspilléreken alakul
győzelemmé. A műhelyben elválasztha-
tatlan a mesterség a művészettől. A mű-
helyben tiszta és emberséges minden,
akár a cseresznyefa simogatása, a dió
barnasága, a körte bölcs biztonsága. Fel-
seperni a műhelyt, helyrekerülnek a szer-
számok, mágneshez ragadnak az elgurult
szegek. Este van, az agy nyugodt, minden
nap tettünk valamit."
Ezek a gondolatok illenek András Lajos
egész munkásságára. Az itt kiállított tár-
gyak arról tesznek tanúbizonyságot, hogy
munkája és tehetsége évek hosszú során
nem volt hiábavaló. Íme, székely lelkét
tette és teszi elénk munkáiban.
Hagyományt őrző faragásai hordozzák a
művész egyéni jegyeit. Minden darab
személyes lírai élmény. Vésője alatt átne-
mesül a fává lett idő.
Nem szabad elfelednünk, hogy az ő mun-
káját dicséri a csíkszeredai Szent Ágos-
ton templom két impozáns kapuja meg a
csíksomlyói nyeregben levő óriás
székelykapu, mely a pápalátogatás tiszte-
letére lett felállítva közös munkával, di-
ákjai segítségével.
Nem véletlen, hogy a kiállítás mottója-
ként ezt választotta: "Alkoss mindig újat
és őrizd a régit."
Fogadják szeretettel ezt a csodálatos kiál-
lítást. A művésznek pedig adjon az Isten
számtalan alkotó évet, erőt, egészséget.
Köszönöm figyelmüket.

András Lajos méltatása Középajta, 2024. aug. 8.

Tisztelt Kiáltóm!
Most már bátran nevezhetem enyémnek, mert a diploma, amit tőletek kap-
tam, feljogosít erre.
Az utóbbi időben terveztem, hogy a Kiáltó gyűjteményemet beköttetem.
Készen megkaptam tőletek. Köszönöm szépen!
A negyedévszázados ünnepség megtisztelő, felemelő volt. Nekem annál is
inkább, mert minden kézfogásban, ölelésben benne volt a résztvevő, vi-
gasztaló szó is. Azon a vasárnapon el tudtam különülni azon szomorú gon-
dolattól, hogy mindent keresek a semmiségben. Bárhová lépek, vagy te-
kintek, mindenütt ott van, és még sincs sehol. Nyolcvanhét szorgalmas év-
nek ez a jutalma?
Nem lázadozhatok, mert az is csak egy semmi. Jó, hogy vannak ilyen ün-
nepségek, ahol az ember elfelejti törpe semmiségét.
Úgy érzem, hogy többre becsültök, mint amennyit érek. 2013 óta írogatom
le lövétei emlékeimet. Különösebb erőfeszítés nélkül. Még kellemes is
ezen időtöltés.
Azon az ünnepélyen figyelmes voltam mindenre, de nem hallottam azt,
hogy büszkeség. Hát én most mondom: Büszkék legyetek arra, amit meg-
valósítottatok! Csak így tovább!

Tisztelettel,
 Simon Áron

Kedves Olvasó!

Ahogy egyre hűvösödik, nosztalgiával gondolunk vissza a tovatűnő nyári
élményekre. Próbáljuk a nyár ízeit elraktározni a befőttesüveg, a kamra,
fagyasztó és a pince mélyére. Hálásan takarítunk be kertjeinkből mindent,
még ha az kevés is, kicsi is, de a miénk. A kapuban folytatott eszmecserék
alkalmával gyakran elhangzik: "-Nekem idén nem lett. - Nem baj, nekem
lett, adok. -Köszönöm, káposztátok lett-e, én abból szívesen adok."
Ez az önzetlenség és kölcsönösség a közösség mozgatórugója. Ha valaki
valamit kapott, azt igyekszik visszaadni vagy viszonozni valahogyan.
Ezért is értékelendő minden kezdeményezés, ami megoldást keres egy kö-
zösségi igény kiszolgálására. Igényből pedig van bőven. Egyszer a közös-
ségi médiában láttam egy bejegyzést, melyben egy budapesti fiatal a Szi-
get Fesztivál résztvevőit megszólítva kereste azt az 5000 embert, aki 500
forinttal támogatna egy kórházba került édesapát. A pénz órák leforgása
alatt összegyűlt, pedig a fiatal is, az édesapa is, és az adományozók is egy-
más számára idegenek voltak. Lehet matekezni, hogy, ha egy évben csak
egyszer minden dohányos lemondana egy doboz cigijéről, minden édesz-
szájú lemondana egy finomságáról, a mindennapi jól megérdemelt söröcs-
ke fogyasztói pedig egy sör áráról, s az mind egy kalapba kerülne, mi min-
dent meg lehetne valósítani, mennyi mindenkin lehetne segíteni.
Egy ilyen sikeres akció tudja az embert ráébreszteni, hogy közösen milyen
nagy dolgokat lehet elérni. Gondoljunk a kalákára, ami jelen van életünk-
ben, s aminek köszönhetően jobban boldogulunk a mindennapjainkban,
mintha magunkra maradva kellene mindennel megküzdenünk. Kalákában
vágunk disznót, kalákában megyünk fáért, kalákában ássuk a pityókát
(még akkor is, ha otthon mégis nekünk kell a nagynak való zsákokból az
apraját kiválogatnunk), kalákában födünk, de az életünk olyan területén is
megmutatkozik csapatjátékos mivoltunk, mint a szórakozás, a gyerekne-
velés, a bajban segítség nyújtás. Mert ahogy a közmondás is tartja: "egy
kocsikerék nem jut messzire."
Kölcsey Ferenc szerint is: "Nem önmagadé vagy, hanem a közösségé."
A tavasz hírnökeként vagy a nyár búcsúztatójaként emlegetett fecske is
társas lény, gyakran nagy csapatokban él. Szereti más állatok, sőt az ember
közelségét is. Életvidám, csivitelő énekükkel, szorgalmukkal belopják ma-
gukat az ember szívébe. Csodálatra méltó, hogy a melegebb vidékre való
hosszú útjukat is a rend, a szervezettség, az egymás védelme jellemzi. V
alakban kelnek útra, az erősebbek elöl vágják a szelet a csapat többi tagja
könnyebb haladásáért. Mert ők is tudják: csak együtt lehetséges.

M. A.
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Őszi hónapokban gyűjthető gyógynövények

 A kellemes őszi kirándulások, séták alatt begyűjthetjük
a téli gyógyteák néhány most érő összetevőjét. A csipkebo-
gyón kívül van még más hasznos és sokfelé előforduló
gyógynövény, amit erdőn-mezőn, kertek alatt, szeptember-
ben-októberben szedegethetünk.
Bodza / termés
Gyógyhatása: meghűlés, hurut ellen, hashajtó, vértisztító,
izzasztó. A bogyók nagy mennyiségű C- és A-vitamint tar-
talmaznak. A bogyókból készített savanyú lekvár kiváló
hashajtó, vizelethajtó. Az amerikai őslakosok láz és reuma
kezelésére használták, míg az ókori egyiptomiak arcszínük
javítására és égési sebek gyógyítására. Kiváló hatással van
az immunrendszerre. Hatásos a vírusok, köztük az influen-
za ellen is. A magas koleszterinszintre is jó hatással van. A
szárított bogyók isiász, fejfájás, fogfájás, szív- és idegfáj-
dalmak kezelésére, valamint hashajtóként és vízhajtóként
is használhatók.
Vigyázat!!! A bogyók nyersen nem fogyaszthatók.
Csipkebogyó / termés
Gyógyhatása: vese- és hólyagbántalmakra, bélhurut, hörg-
hurut, magas vérnyomás ellen, vizelethajtó, erősítő, emész-
tést javító. C- vitaminban gazdag. Szörpöt, lekvárt, mártást,
sőt likőrt, bort, pálinkát is készítenek belőle. 100 gramm
szárított bogyóból 2000 mg C-vitamint kaphatunk. A C-vi-
taminon kívül tartalmaz még A- és B-vitamint, valamint
antioxidáns polifenolokat, karotinoidokat, alma-, nikotin-
és citromsavat, szénhidrátokat, cinket, rezet, vasat, magné-
ziumot, rostokat, valamint folsavat. A csipkebogyó általá-
nos immunerősítő és antioxidáns, gyulladáscsökkentő. Se-
gít megelőzni a szív- és érrendszeri megbetegedéseket. Re-
mekül használható ízületi gyulladás kezelésére. Kiváló
megfázás és influenza gyógyítására. Segít székrekedés és
enyhe epehólyag-problémák esetén.
Teáját érdemes hideg vizes áztatással készíteni, hogy a C-
vitamin tartalmát megőrizzük.
Galagonya / termés
Gyógyhatása: szíverősítő, szívnyugtató, magas vérnyomás,
vérkeringési problémák, érelmeszesedés, koszorúér-betegsé-
gek esetén. Bogyója B- és C-vitamint is tartalmaz. A ,,szív
kenyerének" nevezett galagonya nem véletlenül kapta népi
nevét, hiszen a legértékesebb szívre ható természetes szer, a
szív megmentője. Már régóta ismert gyógyító hatása, bár ré-
gen főképp köszvény ellen használták, és csak a 17. század-
tól kezdték hasznosítani vérnyomáscsökkentő hatását. Értá-
gító és vérnyomáscsökkentő hatású, remek szívelégtelenség,
ritmuszavarok, artériás görcsök ellen. Rugalmasan tartja a
szívizomsejteket, az érfalakat, segít a vérkeringési problé-
mák enyhítésében. Agyi értágító hatása van. Nyugtató hatása
miatt stresszoldó, nyugtató, altató hatása van.
Érdemes arra figyelni, hogy a galagonya bogyókat még el-
fagyás előtt be kell gyűjteni. Napi rendszerességgel érde-
mes fogyasztani, például teaként.
Komló / termés
Gyógyhatása: nyugtató, enyhe altató. Kenyérsütéshez, sör-
gyártáshoz is használják.
Menopauzára javallt patikai termékek egyik fő alapanyaga.
Kökény / termés
Gyógyhatása: hashajtó, vizelethajtó, vértisztító, salaktala-
nító, magas vérnyomást csökkentő. Termésének főzete,
lekvárja hasmenés, bélhurut ellen alkalmazható.
Ősszel gyűjthető gyökerek
A gyökerek hatóanyag tartalma általában ősszel magasabb,
mint tavasszal, ezért kiásásukra ez az alkalmas időpont. A

gyökér felkutatásához és beazonosításához fontos, hogy a
növény föld feletti része még némileg ép állapotban le-
gyen. Ne várjuk meg, amíg a növény teljesen elszárad, el-
fonnyad, mert ezzel a saját dolgunkat nehezítjük meg, és
így már nagyon könnyen összetéveszthetjük a gyökereket
egymással.
Pitypanggyökérben: magas az inulintartalom, mivel el-
kezdi raktározni cukrait és más tápanyagait a téli szezonra.
A gyermekláncfű kiváló a bélrendszer támogatására, de ja-
vítja az étvágyat is. Szabályozza a máj működését, fokozza
az epe termelődését. Fogyókúrák esetén kiváló, vízhajtó és
méregtelenítő hatásáról is ismert. Ízületi problémáknál is
bevethető.
Begyűjteni ősz végén, leszáradás után érdemes, amikor a
föld feletti részek már elhaltak.
Fekete nadálytő hajtásai és gyökere: Októberben utolsó
virágaikat bontják, mikor a virágzásnak vége, és a növény
leszárad, akkor gyűjtjük össze a gyökeret - legjobban az el-
ső fagyok idején.
A fekete nadálytő pirrolizidin - vázas alkaloidokat tartal-
maz, így belső fogyasztása tilos, csakis külső használatra,
kúraszerűen javasolt. Kiváló az ízületekre, sportsérülések-
re, zúzódásra, ficamra, véraláfutásra. Visszér- és ínhüvely
gyulladásra, valamint fejfájásra.
Kiváló tinktúra vagy pakolás készíthető belőle, de nem kö-
telező, mivel hatóanyaga vízoldékony, így sima vizes kivo-
natát is alkalmazhatjuk. Legegyszerűbb recept, amit az
egyetemen tanultam fájó ízületekre - a gyökeret gyorsan
lemosni, azért gyorsan, mivel - ahogyan korábban is emlí-
tettem -vízoldékony a hatóanyag, és ne mossuk ki belőle. A
tiszta gyökeret leőrölni, és csupa annyi vizet önteni (lan-
gyos vagy meleg, de ne forró vizet), hogy pépes állagot
kapjunk, ezt a pépes masszát gézbe csomagolva rátesszük a
fájdalmas területre, és rajta tartjuk, amennyit csak lehet,
akár éjjelre is, ha pl. a térdünk vagy bokánk fáj.
Néhány tanács a gyógynövénygyűjtéshez:
  Poros, út menti, szennyezett helyről ne gyűjtsünk
gyógynövényt!
  Természetvédelmi területen semmilyen növényt leszed-
ni nem szabad!
  Csak olyan növényt gyűjtsünk, amit biztosan felisme-
rünk, tuti nem keverjük össze mással!
  A leveleket délelőtt gyűjthetjük, ha a harmat felszáradt,
virágokat napsütésben, teljesen kinyílt állapotában, termést
és magot egész nap lehet gyűjteni, kivéve a déli hőséget.
  A leszedett növényeket vászonzsákba, vászonszatyorba
vagy kosárba gyűjtsük, és otthon azonnal teregessük szét
tálcákon vagy terítőn jól szellőző, száraz helyen. Naponta
rázogassuk, forgassuk meg, nehogy bepenészedjen. Ha tel-
jesen kiszáradtak, eltehetjük felcímkézett, dátumozott üve-
gekbe, felaprítva, morzsolva a növényeket.
  A szárított gyógynövényeket felhasználhatjuk teaként
magában, vagy többféle növényt összekeverve, teakeveré-
kekhez is. Egyes gyógynövények fűszerként is használha-
tók pl. kakukkfű, zsálya.
  A gyógynövények gyógyhatásairól mindig tájékozód-
junk, ha bizonytalanok vagyunk, többféle forrásból is.

Ha még nem hallottak róla, ajánlom figyelmükbe Török
Otíliát (HellOtti), a kirulyi tábornál megtalálják, nyári -
őszi időszakban gyógynövény gyűjtéssel foglalkozik, na-
gyon hasznos teakeverékei is vannak, és gyógynövény zse-
léket és szörpöket is készít.
Vigyázzanak magukra!

Benedek Renáta gyógyszerész
 



  LÖVÉTEI KIÁLTÓ                                               2024. SZEPTEMBER                                      7. oldal  

    

Búcsú
 Ez a szó olyan érzelmeket és gondolatokat vált ki,

amelyek mélyen érintik az emberek szívét és lelkét. A
búcsúzás mindenki életében elkerülhetetlen, legyen
szó a nyár elmúltáról, egy barátról, egy helyről, egy
kapcsolat véget éréséről, egy költözésről, egy szere-
tett személy elvesztéséről vagy egy élethelyzetről.
Ezek a pillanatok nehezek lehetnek, ám az idő múlá-
sával megtanulhatjuk elfogadni és becsülni a búcsút
hozó változásokat.

 "Az igazi búcsú nem a távozás pillanatában kezdő-
dik, hanem az emlékekben és az érzelmekben, amikor
folyton él bennünk az az ember vagy hely, akit vagy
amit el kell engednünk." - Ismeretlen -

 "A búcsú nem egy végső elköszönés, hanem egy
újabb kezdet lehetősége. Az elmúltak helyett az előt-
tünk állókra koncentráljunk, és merjünk bátran lépni
az ismeretlenbe." - Ismeretlen -

 "A búcsú egy ajándék, amely lehetővé teszi szá-
munkra, hogy tovább lépjünk az életünkben, és új le-
hetőségeket nyissunk meg. Bár nehéz elengedni, de
tudjuk, hogy minden vég új kezdetet jelent." - Isme-
retlen -

 "Az elbúcsúzás pillanatai nem a távolságról szól-
nak, hanem az emlékekről és a kapcsolat mélységé-
ről. Ha egy kapcsolat véget ér, az nem azt jelenti,
hogy az emlékeknek is véget kell érniük." - Ismeret-
len -

 "Az elköszönés nem a végső búcsú, hanem egy
újabb lehetőség arra, hogy kinyissuk szívünket az új
élmények és kapcsolatok előtt. A múltat megőrizve
lépjünk előre, és hordozzuk magunkban azokat az
emlékeket, amelyek formáltak minket." - Ismeretlen -

 "Az elköszönés egy ajándék, amely lehetővé teszi
számunkra, hogy értékeljük mindazt, amit az adott
személy vagy hely hozzáadott az életünkhöz. Bár ne-
héz elengedni, de tudjuk, hogy minden elbúcsúzás
egy új fejezet kezdetét jelenti." - Ismeretlen -

 Búcsúzunk kis előkészítős diákjainktól, kiket fájó
szívvel engedtünk el, de mindig szeretettel visszavár-
juk, és további sikereket, jó tanulást kívánunk!

András Emilia óvó néni

A kirulysarki kirándulás
 Az osztállyal szeptember 4-én és 5-én voltunk

Kirulysarkára kirándulni. Szerdán (4-én) találkoz-
tunk a központban 1 órakor. Onnan mentünk
Kirulysarkára. Amikor oda értünk, akkor beszélget-
tünk. Utána kimentünk az udvarra tollasozni és fociz-
ni. Megcsinálták az ebédet, ettünk, és el kellett men-
nünk borvízért, mert nem volt elég. Azután szabadtéri
játékokkal foglaltuk le magunkat. Lefeküdtünk, és
körülbelül reggel 7 órakor keltünk. Majd a napot tár-
sasjátékkal indítottuk (volt, aki focival). Mindenki
szendvicset reggelizett. És megint el kellett mennünk
borvízért. Úton az iskola felé ettünk egy fagyit. Volt
egy kis szabadidőnk, majd számháborúztunk. Ebé-
deltünk, összepakoltunk, és indultunk haza. Remél-
jük, lesz még ilyen jó osztálykirándulásunk.

András Anett és András Zsófia, V. osztály

Bicikli túra
A nyári vakáció utolsó hétvégéjén a tanító néni kita-
lálta, hogy Oklándra biciklizzen el az egész osztály.
Boldogan fogadtam az ötletet, örültem, hogy látha-
tom az osztálytársaimat. Almáson tartottunk egy ivó
szünetet, majd letekertünk Karácsonyfalvára. Ott
megnéztünk egy nagyon öreg templomot, amelyben
régi festmények voltak a falakon. Volt egy olyan ré-
sze a templomnak, ahol feltárásra várt még egy fest-
mény. Tovább bicikliztünk Oklándig, és megpihen-
tünk egy parkban. Itt a tanító néni feladatokat osztott
ki nekünk, amit csapatban kellett megoldani. Ezután
elindultunk haza, három pihenőt tartottunk, a Halas-
tónál is megálltunk, ahol fagyiztunk. Teljesen kime-
rülve és éhesen érkeztünk haza, ami nem csoda, hi-
szen 30 km-t kerekeztünk. Megérte minden erőfeszí-
tés, mert nagyon jó élmény volt mindenkinek.

György Botond, IV. osztály

Őszi hangulat
Itt van az ősz, hullanak a levelek.
Fújja a szél a felleget.
Sárgul a tök, hull a dió,
a kertben lenni hú de jó!

György Lola, IV. osztály

Őszi falevél
Száll a rozsdás falevél
kergeti a hideg szél.
Elfújja a városba
kisgyerek kalapjára.

Gólicza Ádám, IV. o.

Őszi gyümölcsök
Koppan a dió
gurul az alma,
érik a szőlő
teli a kamra.
Márton Róbert, IV. o.

Az ősz napjai
Sárgulnak a levelek,
elmentek a melegek.
Kezdődik az iskola,
várva vár, hívogat.
Nem aludhatok délig,
fel kell kelni élni.

Sata Ágota, IV. osztály

Őszi napsoroló
Hétfőn lehullott egy levél.
Kedden kabátot is vegyél
Szerdán végre kisütött a nap.
Csütörtökön megint itt ez a nap.
Pénteken az utca sáros,

 ázik már az egész város.
Szombaton az utca tiszta.
Vasárnap kezdjük újra.

Mihály Luca, IV. osztály

Erdő
Erdő, erdő, galibába keltő,
lágy pataka szélén kiborult az eső,
Emberek űzik a vicceket,
Mintha kígyók lennének.
Fák alatt fut az apró nép,
Tücsök ciripel mert itt a vég.

Benedek Lilla, III. B osztály

Tábor a Tájháznál!
Idén nyáron is fantasztikus hetet töltöttünk a Tájház
udvarán.  Az augusztus közepén megszervezett kéz-
műves táborban 54 gyermek vett részt és próbált ki
valami újat napról napra. Kipróbálta többek között a
növényi nyomtatást, a nemezelést, a gipszöntést, is-
merkedtünk a Tájházzal, és a játék sem maradt el.
Mindenkinek nagyon köszönöm a részvételt, jó él-
mény volt a gyerekeknek, és mi is jól éreztük magun-
kat.

Mihály Emilia
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ANYAKÖNYVI HÍREK
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Eladó felújított Samsung mosógép. Telefonszám:
0751328699.

Eladó a Gál utca, 1082. szám alatti bennvaló.
Érdeklődni lehet a következő telefonszá-
mokon: 0740260916, 0749409236.

Eladó a 441. szám alatti bennvaló. Telefon: 0748530895.

Rokonság
Férfiak (balról): Orbán Mihály, Orbán István, Ladó Ignác
Nők (balról): Demeter Margit, Orbán Anna, Orbán Teréz
A képet id. Orbán András és családja bocsátotta rendelkezésünkre.

Születések száma: 3
Orbán Olívia, Orbán Lehel és Orbán Klaudia
szülők gyermeke
Mihók Attila-Milán, Mihók Attila és Szentes
Ildikó-Szidónia szülők gyermeke
Boldi Rafael, Boldizsár Csaba és Boldi
Daniella szülők gyermeke

Házasságkötések száma: 2
Gábos Albert-Attila és Orbán Kinga
Ladó Gábor és Szász Bernadett

Őszinte részvétünket fejezzük ki a július-
ban elhunytak hozzátartozóinak:

Mihály Rozália, született 1935-ben
Gábos Endre, született 1964-ben
Györgylőrincz Károly, született 1952-ben
Kelemen Teréz, született 1963-ban

György Emőke: Tarka avarszőnyeg

Mindent beborít a tarka avarszőnyeg,
gyakrabban jár az égen sötét felleg.
A nap sem bújik már olyan sokat elő,
a fák leveleit elfújja a szellő.

Könnyes szemmel búcsúzik a tűzforró nyár,
az ősz terméseivel útra készen vár.
A szürke felhők elpityergik magukat,
földre hullatják borús panaszaikat.

Oly hideg van,- dalolja a madár,
fecseg a varjú is,- ez bizony nagyon kár!
Nem díszíti már zöldellő lomb a fákat,
levetették a pompázatos "ruhákat".

A változó természet most aludni tér,
tél fivérétől puha hótakarót kér.
Madarak sokasága elrepül délre,
csak a kis veréb gondol búsan a télre.

A székely család szénát szállít az erdőben lovaskocsival.
Egyszer csak felborulnak és beesnek az árokba. A székely
nagy nehezen kikecmereg és rágyújt. Utána kimászik a fia
is, az is rágyújt. Egy idő után mondja fiú:
- Ídesapám, az szép, hogy mi itt most pipázunk, de nem kel-
lene ídesanyát kisegíteni a széna közül?
- Á, hagyjad csak, az anyád sose szeretett pipázni!

Székely humor

Régi arcok sárgult fényképeken

az anyakönyvi híreket a Polgármesteri Hivatal közli

 


